

## ИНИОН РАН

### *Центр социальных научно-информационных исследований*

Отдел политической науки

Редакционная коллегия:

*Е.Ю. Мелешкина* – д-р полит. наук, главный редактор, зав. Отделом политической науки ИНИОН РАН, *Л.Н. Верчёнов* – канд. филос. наук, ведущий научный сотрудник ИНИОН РАН, *И.И. Глебова* – д-р полит. наук, руководитель Центра россияведения ИНИОН РАН, *Д.В. Ефременко* – д-р полит. наук, зам. директора ИНИОН РАН, *В.Н. Ефремова* – канд. полит. наук, ответственный секретарь, научный сотрудник ИНИОН РАН, *М.В. Ильин* – д-р полит. наук, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ, *О.Ю. Малинова* – д-р филос. наук, зам. главного редактора, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ, *П.В. Панов* – д-р полит. наук, ведущий научный сотрудник Пермского научного центра Уральского отделения РАН, *С.В. Патрушев* – канд. ист. наук, руководитель отдела сравнительных политических исследований Института социологии РАН, *Ю.С. Пивоваров* – академик РАН, научный руководитель ИНИОН РАН, *А.И. Соловьёв* – д-р полит. наук, заведующий кафедрой политического анализа факультета государственного управления МГУ им. Ломоносова, *Р.Ф. Туровский* – д-р полит. наук, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ, *И.А. Чихарев* – канд. полит. наук, доцент кафедры сравнительной политологии факультета политологии МГУ им. Ломоносова

Редакторы и составители номера –  
д-р филос. наук – О.Ю. Малинова, д-р полит. наук Е.Ю. Мелешкина

Ответственные за выпуск –  
*А.Н. Кокарева*, канд. полит. наук *В.Н. Ефремова*

**Политическая наука:** Научный журнал / РАН. ИНИОН.  
П 50 Центр социал. науч.-информ. исслед. Отд. полит. науки;  
Росс. ассоц. полит. науки; Ред. кол.: Мелешкина Е.Ю. (гл.  
ред.) и др. – М., 2017. – № 3: **Советские политические  
традиции глазами современных исследователей** / Ред.-  
сост. номера Малинова О.Ю., Мелешкина Е.Ю. – 272 с.

Анализируются советские традиции организации политической власти, их влияние на современное политическое развитие России. Выявляется специфика воздействия советского институционального наследия на политический процесс в странах постсоветского пространства.

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору за соблюдением законодательства в сфере массовых коммуникаций и охране культурного наследия. Свидетельство о регистрации средства массовой информации – ПИ №ФС77–36084.

УДК 32  
ББК 66.0

## **POLITICAL SCIENCE (RU)**

**Political science (RU)** is a key Russian periodical dedicated to the political science. Founded in 1997, it is well known among foreign researchers. The journal is quarterly published by the Institute of Scientific Information for Social Sciences of the Russian Academy of Sciences (INION RAN) and with the assistance of the Russian Political Science Association (RAPN).

The journal always pays attention to the actual situation in the political science and its trends, as well as to the overview and analysis of up-to-date scientific achievements. Articles and other materials dedicated to the methodology are featured in the journal. Research and information sources (abstract reviews, synopses, book reviews, etc.), materials from other periodicals and results obtained by various think tanks and institutes are published in **Political science (RU)**.

**Political science (RU)** is included in the list of the leading academic journals that are recommended by the High Certification Commission (VAK) of the Ministry of Education and Science of Russian Federation.

## **EDITORIAL BOARD**

**Editor-in-Chief** – **Elena MELESHKINA**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Head of Political Science Department, INION RAN (Moscow, Russia)

**Deputy Editor-in-Chief** – **Olga MALINOVA**, Dr. Sci. (Philos.), Chief Researcher, Prof., National Researcher University Higher School of Economics (Moscow, Russia)

**Executive secretary** – **Valentina EFREMOVA**, Cand. Sci. (Pol. Sci.), Research Fellow, INION RAN (Moscow, Russia)

**Lev VERCHENOV**, Cand. Sci. (Philos.), Leading Researcher, INION RAN (Moscow, Russia)

**Irina GLEBOVA**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Head of Center of Russian Studies, INION RAN (Moscow, Russia)

**Dmitry EFREMENKO**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Deputy Director, INION RAN (Moscow, Russia)

**Mikhail ILYIN**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia)

**Petr PANOV**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Leading Researcher, Department of Research of Political Institutions and Processes, Perm Scientific Center of Ural Branch Russian Academy of Sciences (Perm, Russia)

**Sergey PATRUSHEV**, Cand. Sci. (Hist.), Head of Comparative Political Studies Department, Institute of Sociology, Russian Academy of Sciences (Moscow, Russia)

**Yuriy PIVOVAROV**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Full Member of Russian Academy of Sciences, Academic Supervisor, INION RAN (Moscow, Russia)

**Aleksandr SOLOVYEV**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., Head of Political Analysis Department, Faculty of Public Administration, M.V. Lomonosov Moscow State University (Moscow, Russia)

**Rostislav TUROVSKY**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia)

**Ivan CHIHAREV**, Cand. Sci. (Pol. Sci.), Associate Professor, Comparative Political Science Department of Political Science, M.V. Lomonosov Moscow State University (Moscow, Russia)

## СОДЕРЖАНИЕ

Представляем номер ..... 9

### СОСТОЯНИЕ ДИСЦИПЛИНЫ: ВЛИЯНИЕ ПРОШЛОГО НА СОВРЕМЕННОЕ ПОЛИТИЧЕСКОЕ РАЗВИТИЕ

- О.Ю. Малинова.* Неудобный юбилей: Итоги переосмысления «мифа основания» СССР в официальном историческом нарративе РФ ..... 13
- Я.В. Евсеева.* Концепция зависимости от траектории предшествующего развития: Основные положения и критика. (Аналитический обзор) ..... 41

### РАКУРСЫ: ИНСТИТУЦИОНАЛЬНЫЕ ТРАДИЦИИ И ПОЛИТИЧЕСКИЕ ТРАНСФОРМАЦИИ

- Д.В. Ефременко.* Обживая руины советской системы:  
К вопросу о российском неопатримониализме ..... 58
- Н.А. Борисов.* Институциональный выбор  
в позднесоветских политических системах:  
Формирование моделей президентства ..... 80
- И.А. Помигуев.* Руководство Государственной думы:  
Возвращение к советскому прошлому? ..... 105
- А.С. Ким, Е.Ю. Довгополов.* Институционализация советской этнополитики и формирование этнонационалистического дискурса в современной России ..... 121

### ИДЕИ И ПРАКТИКИ: НАСЛЕДИЕ СОВЕТСКОЙ СИМВОЛИЧЕСКОЙ ПОЛИТИКИ В СОВРЕМЕННОМ КОНТЕКСТЕ

- И.Г. Шаблинский.* «Новый российский консерватизм»  
и советская идеологическая парадигма ..... 136

<i>В.Н. Ефремова.</i> Майские демонстрации в России: От мобилизации до акций протеста .....	158
<i>А.В. Веретевская.</i> Уроки прошлого для современной России: Эволюция взаимоотношений советского государства и общества .....	177

### **КОНТЕКСТ: СОВЕТСКОЕ НАСЛЕДИЕ В СТРАНАХ БЫВШЕГО СССР**

<i>А.А. Токарев.</i> Влияние советского наследия на национальное строительство в Белоруссии и на Украине.....	195
<i>И.Е. Кочедыков.</i> От советской к постсоветской налоговой системе: Случай Молдовы .....	219

### **ИНТЕРВЬЮ**

Советский опыт и кризис современных политических систем: Интервью гл. науч. сотр. ИНИОН РАН О.Ю. Малиновой и вед. науч. сотр. Института социологии РАН С.В. Патрушева с гл. науч. сотр., почетным доктором Института социологии РАН А.А. Галкиным (Москва, 11 апреля 2017 г.).....	231
---	-----

### **С КНИЖНОЙ ПОЛКИ**

<i>И.В. Фомин.</i> Ленин, партия, перформатив! (Рецензия).....	245
<i>Ю.Г. Коргунюк.</i> Русская революция с точки зрения когнитивной теории. (Рецензия).....	253
<i>А.П. Тихомиров.</i> Режим принудительного доверия: Создание и разрушение эмоциональных связей между людьми и государством в советской России, 1917–1941. (Реферат).....	262
<i>С. Михельж, С. Хакстэйбл.</i> Задача потока: Государственное социалистическое телевидение между революционным и повседневным временем. (Реферат).....	268

---

**CONTENTS**


---

Introducing the issue ..... 9

**STATE OF THE DISCIPLINE:  
THE INFLUENCE OF THE PAST ON CONTEMPORARY  
POLITICAL DEVELOPMENT**

*O.Yu. Malinova.* Uncomfortable centenary: Preliminary results  
of reconsidering «the founding myth» of the USSR  
in the Russian official historical narrative ..... 13

*Ya.V. Evseeva.* Conception of path dependency: main contents  
and critics. (Analytical review) ..... 41

**FORESHORTENING: INSTITUTIONAL TRADITIONS  
AND POLITICAL TRANSFORMATIONS**

*D.V. Efremenko.* Rendering the ruins of the Soviet system  
habitable: Concerning the Russian neopatrimonialism ..... 58

*N.A. Borisov.* Institutional choice in the late-Soviet  
political systems: Presidency models formation ..... 80

*I.A. Pomiguyev.* The leadership of the State Duma: Coming back  
to the Soviet past? ..... 105

*A.S. Kim, E.Yu. Dovgoplov.* The role of Soviet ethnopolitics  
in the formation of the ethnonationalistic discourse  
in contemporary Russia (institutional aspect) ..... 121

**IDEAS AND PRACTICE:  
THE LEGACY OF SOVIET SYMBOLIC POLITICS  
IN THE MODERN CONTEXT**

*I.G. Shablinsky.* The «new Russian conservatism»  
and the soviet ideological paradigm ..... 136

*V.N. Efremova.* May demonstrations in Russia:  
From mobilization to protest actions ..... 158

<i>A.V. Veretevskaya.</i> Lessons of the past for modern Russia: The evolution of the relationship of the Soviet state and the society.....	177
---	-----

### **CONTEXT: THE SOVIET HERITAGE IN THE COUNTRIES OF THE FORMER USSR**

<i>A.A. Tokarev.</i> The comparative analysis of the soviet heritage influence on Ukrainian and Belarus` nation-building.....	195
<i>I.Ye. Kochedykov.</i> From the Soviet to the post-Soviet tax system: The case of Moldova.....	219

### **INTERVIEW**

The Soviet experience and the crisis of contemporary political systems: The interview of chief research fellow of INION RAS Olga Malinova and leading research fellow of Institute of Sociology RAS Sergei Patrushev with chief research fellow, honorary doctor of Institute of Sociology RAS Alexander Galkin (Moscow, 11 <sup>th</sup> of April 2017).....	231
--	-----

### **FROM THE BOOKSHELF**

<i>I.V. Fomin.</i> Lenin, the party, performative! (Review) .....	245
<i>Yu.G. Korgunyuk.</i> Russian revolution from the point of view of the cognitive theory. (Review) .....	253
<i>A.P. Tikhomirov.</i> The regime of forced trust: Making and breaking emotional bonds between people and state in Soviet Russia, 1917–1941. (Review).....	262
<i>S. Mihelj, S. Huxtable.</i> The challenge of flow: State socialist television between revolutionary time and everyday time. (Review) .....	268